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Na seznam světového kulturního a přírodního dědictví Organi-
zace OSN pro výchovu, vědu a kulturu (UNESCO) bylo zapsáno 
nových 21 kulturních a 3 přírodní památky (jedna stávající byla 
rozšířena). Mezi nimi je i oblast Causses a Cévennes v jižní Fran-
cii na okraji Masiff Central. Je to fascinující kraj (Národní park 
Grands Causses a Cévennesská údolí) divokých vápencových plo-
šin oddělených stejně působícími soutěskami řek Tarn, Dourbie, 
Jonte a Lot. Vedle těchto přírodních krás tu jsou i prastaré osa-
dy, městečka a kláštery – připomeňme jen opatství v Conques, 
které bylo do pokladnice našeho kulturního dědictví zapsáno již 
v roce 1998 jako součást jakubské poutní cesty do Santiaga de 
Compostela. Vedle těchto hodnot tu ve vinařské oblasti zvané 
Le Sud-Quest (jihozápad), někdy nazývané jako „chudý soused 
Bordeaux“, najdeme i pěkná vína a to v oblasti VDQS (Vin de Dé-

limité Qualité Supérieure) - Vins d´Estaining a Vins d´Entraygues et 
du Fel. Nejznámější je však Marcillac, víno které mniši z Conques 
lisovali údajně již v 10. století. Je to rustikální, kořenité víno s vý-
raznou vůní malin a myrty. Místní vinaři podali žádost o klasifi kaci 
VDQS v roce 1965, status AOC byl udělen v roce 1990 (od tohoto 
roku nese i název Marcillac). Je vyráběno z nejméně 80 % odrů-
dy Mansois (jinak Fer Sarvadou či Brancol). Při toulkách po jed-
né z plošin na západním okraji Larzac můžete objevit i vesničku 
Roquefort. I méně znalému je zřejmé, že odtud pochází možná 
nejlepší z francouzských sýrů. Jeho proslulosti pomohla i sama 
příroda: Zelené plísně prorůstající sýrem (Penicillium roqueforii) 
rostou právě v místních jeskyních a tam se také kultivují na starém 
chlebu. A pokud objevíte roquefort, pak byste měli i ochutnat 
Bleu des Causses, který od roku 1975 nese vlastní AOC.

Causses a Cévennes

Asociace byla založena v roce 1998 a dnes sdružuje 67 nejvýznamněj-
ších sicilských vinařství a vzhledem ke svým cílům uvedeným ve Statutu 
již není jen otázkou obchodu s vínem, ale má širší záběr společenský, 
kulturní i politický. Sicílie s rozlohou přes 160 000 ha viničních ploch je 
po Puglii oblastí s největší produkcí, na které se 67 členů asociace po-
dílí 75 %. Antonio Rallo, narozen 9. ledna 1967, v páté generaci ma-
jitel slavného vinařství Donnafugata a bývalý viceprezident asociace, 
povede sicilské vinaře po příští tři roky. Generační změna neznamená 
zásadní změny v „politice“ asociace, ale plynulé navázání na dobrou 
práci předchozích prezidentů, kterými byli slavní vinaři Giacoma Rallo 
(otec Antonia), Lucio Tasca a Diego Planeta. Je tedy otázkou, zda-li se 
dočkáme ustanovení DOC Sicilia či prohlášení dalších DOCG (zatím 
jediné je DOCG Cerasuolo di Vittoria z roku 2005). Dění na sicilských 
vinicích se nás taky trochu týká, protože již celá pětina vinařů Assovini 
Sicilia má své dovozce v České republice. 

Antonio Rallo 
prezidentem Assovini 
Sicilia
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Každého 14. července můžete po celé Francii zažít svátek Bastille Day, který připomíná 
jinou oslavu – Fete de la Fédération, která se konala roku 1790 jako připomenutí prvního 
výročí útoku na Bastillu 14. července 1789. Dnes se této události, i nám z učebnic zná-
mé jako Velká francouzská revoluce, běžně říká La Fete Nationale (Národní slavnost) či 
ještě častěji Le quatorze juillet (14. července). Ofi ciální oslavy a obřady probíhají po celé 
Francii, ty největší samozřejmě v Paříži. Na slavných Champs-Elysées to je nejstarší a také 
největší vojenská přehlídka v Evropě, „eiffelovka“ se rozzáří ohromným ohňostrojem...
Tento svátek se slaví i jinde ve světě a vedle nutného připomenutí velké historické událos-
ti to je především voňavé a chutné připomenutí francouzských tradic. Pod modrobíločer-
venou zástavou jsou nabízena nejlepší francouzská vína nebo gastronomické speciality. 
Větší společenské podniky a instituce, dobře zavedené vinotéky a obchody nabízejí láka-
vá snoubení vybraných francouzských vín s tradičními jídly.
Ti, kdo ani u vybraného stolu nezapomněli na francouzskou historii, připomínají, že 
jedním z prvních revolučních prohlášení lidu byl mimo jiné i požadavek, že i oni, kteří 
zvedli zbraně pro svobodu, mají právo pít víno a jíst tak, jako v té době nenáviděná 
šlechta a duchovenstvo. 

Gerard Francis Claude Basset byl již v roce 2008 označen za jediného 
člověka, který se stal majitelem obdivuhodné kombinace titulů Mas-
ter of Wine, Master Sommelier, Wine MBA a World´s Best Sommelier. 
Každý z těchto titulů má sám o sobě ohromnou váhu a představuje 
léta profesní dřiny. Jinak tyto „kroky Gerarda Basseta“ ani nelze na-
zvat. O tom, že skutečně nic nedostal zadarmo, svědčí fakt, že v soutěži 
o nejlepšího sommeliera světa byl třikrát na druhém místě a žádoucí 
titul získal až na šestý pokus. Velmi průkazné by bylo i připomenutí míst, 
kde získával své zkušenosti, míst, která budoval, zakládal a provozoval, 
ať to byly restaurace, hotely nebo vinařství, publikace jako je např. The 
Wine Experience pro studenty vinařských škol atd. Při příležitosti naro-
zenin britské královny byl nyní vyznamenán Řádem britského impéria 
(OBE – Order of the British Empire). Řád byl založen 4. června 1917 
králem Jiřím V. a tvoří jej pět stupňů v civilní i vojenské oblasti. 

Bastille Day

A navíc i Řád britského impéria
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V roce 1999 uvedl belgický obchodník a uznávaný znalec vín, 
Gert Noël, na trh první umělohmotnou náhradu přírodního kor-
ku. Dnes zhruba 500 pracovníků výrobních závodů NOMACORC 
v Severní Americe, Evropě i Asii dodává přes 2 miliardy syntetic-
kých zátek, což představuje na tomto trhu celých 12 %. 
Před čtyřmi lety začal výzkumný program, ve kterém byla sledová-
na úloha vzdušného kyslíku pronikajícího zátkou na kvalitu vývoje 
vína v láhvi. Jako výsledek spolupráce vývojové skupiny NOMA-
CORC a prestižních vědeckých pracovišť, jako jsou Geisenheim 
Institute, University of California Davis, Australian Wine Research, 
Institut, National de la Recherche Agronomique (Montpellier), 
Centro de Aroma na katolické univerzitě v Chile atd., byla před-

stavena nová řada syntetických zátek Select Series. Výzkumné 
programy se týkaly účinku kyslíku na vývoj vín především u odrůd 
Shiraz, Cabernet Sauvignon, Ryzlink rýnský a Sauvignon. Nové 
zátky nabízejí tzv. management kyslíku, kdy je vnitřní jádro podle 
vybrané série schopno regulovat přesně určené množství kyslíku 
pronikajícího zátkou během jednoho dne. Lze již dokonce vybrat 
typ zátky pro optimální vývoj podle druhu vína, odrůdy, fenologic-
ké zralosti, ročníku, zda víno zrálo na kalech či ne atd.
Pan Malcom Thompson, viceprezident pro marketing a inovace, 
tvrdí, že nyní s řadou Select Series mohou vinařům nabídnout 
zátky, které jim dovolí, aby se s velkou mírou přesnosti jejich víno 
v láhvi vyvíjelo přesně podle jejich představ. 

NOMACORC Select Series

Spolumajitelem a šéfkuchařem restaurace Geranium v zahradách uprostřed 
Kodaně je Rasmus Kofoend. Tam se připravují jídla, která vždy musejí oslo-
vit všechny smysly návštěvníků, a navíc je důležité, aby ladila i s pohledem 
na koruny stromů a střechy kodaňských domů, jejichž barvy i nálady se mění 
v každém ročním období. Sám dnes šestatřicetiletý Kofoend vyrůstal, jak 
sám tvrdí, ve velmi chudé rodině a na ovesné kaši. V této době, kdy se musel 
starat o své čtyři mladší sourozence a musel jim i ve svých 13 letech vařit, 
ho poprvé napadlo, že by mohl být kuchařem. Mnohé z nelehkého a pře-
pestrého života se odráží i v jeho současné práci. Rasmus Kofoend se letos 
stal držitelem nejvyššího ocenění v soutěži Bocuse d´Or, která je považová-
na za jakéhosi „kuchařského Oskara“. Tato prestižní mezinárodní soutěž 
je pojmenována podle držitele tří michelinských hvězd Paula Bocuse. Pod 
patronací a pečlivým dozorem této gastronomické legendy se letos konal již 
13. ročník. Právě podle výsledků tohoto ročníku lze soudit, že nejlepší ku-
chaři se opravdu rodí na severu Evropy: První tři medailová místa totiž obsa-
dili mistři kuchaři z Dánska, Švédska a Norska. Vedle nejúspěšnějšího Dána 
Rasmuse Kofoenda se na druhém místě umístil Švéd Tommy Myllymäki, 
bronzové ocenění si odvezl Nor Gunnar Hvarnes.

Nejlepší kuchaři 
pocházejí ze severu
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Sangiovese je jedna z nejlepších a nejslavnějších odrůd Itálie a je základem takových vín, jako 
jsou Brunello di Montalcino, Chianti či Vino Nobile di Montepulciano. V Toskánsku je dokon-
ce odrůda považována za odrůdu autochtonní. Také proto možná překvapí zpráva, že světově 
největší školkařská stanice, italská Vivai Cooperativi Rauscedo, prodala 170 000 sazenic Italy 
tak hýčkaného Sangiovese (klony Toscano, Brunello, Romagnolo, Prugnolo, Montalcino a Mo-
rellino) do pěti vybraných vinařství regionu Herault na jihu Francie. Department Herault je po-
važován za nejdynamičtější oblast v celé oblasti Languedoc-Roussillon (samozřejmě i s městem 
Montpellier) a odborníci z vinařství Domaine de Gournier, des Peyrats, de la Bousquette, Clos 
des Roques a de St. Laurent věří, že odrůda Sangiovese s vyšší odolností vůči suchu a s vyššími 
výnosy by se mohla stát pro Languedoc zajímavou příležitostí jak ještě povýšit kvalitu místních 
vín. Pokud se odrůda osvědčí, mohly by se objevit i další odrůdy - například Malvasia, Manzoni 
Incrocio či Teroldego. Odrůda Sangiovese již ve Francii byla vysázena a to na Korsice, kde se 
pěstuje pod jménem Nielluccio.

Vidět v živém televizním vysílání vlastní šumivé víno ve sklenicích, které Giorgio Napolita-
no, prezident Italské republiky, a 42 hlav států a vlád z celého světa pozdvihlo na přípitek ke 
150. výročí sjednocení země, bylo pro Cantine Ferrari velkou ctí. Láhev Ferrari Riserva 150° 
číslo 1 dostal do rukou od rodiny Lunelli přímo prezident republiky Giorgio Napolitano. Ten 
ve svém děkovném dopise později defi noval vína Ferrari jako „pravou italskou dokonalost“. 
Šumivá vína Ferrari byla v Itálii vždy používána k přípitku při nejdůležitějších státních událostech. 
Vinařství chtělo přispět k oslavám sjednoce-
ní země svou speciální Riservou v limitované 
edici pouhých 1 861 číslovaných láhví na pa-
mátku roku, ve kterém byla Itálie sjednoce-
na. Ferrari Riserva 150° byla poprvé otevřena 
v Palazzo Quirinale v Římě dne 2. června při 
státním obědě, kterého se účastnily mimo 
jiné takové osobnosti jako Jeho Veličenstvo 
král Juan Carlos I., Shimon Peres, Cristina 
Fernández de Kirchner, Dimitri Medveděv, 
Ki-moon Ban, Xi Jinping či Joe Biden. Tato 
Riserva bude jako radostný symbol jednoty 
doprovázet mnoho ofi ciálních oslav, které 
budou probíhat po celý zbytek tohoto roku. 
Ferrari Riserva 150° není na prodej. Toto 
víno bylo vyrobeno klasickou metodou ze 
sklizně ročníku 1999. Pečlivě vybrané hroz-
ny Chardonnay pochází z nejlepších vinic 
ve vlastnictví rodiny Lunelli v oblasti Trenti-
no. Je to jediná značka vína, která se může 
pochlubit ofi ciálním logem oslav výročí 
150 let sjednocení Itálie. 

Sangiovese v jižní Francii

Hlavy států si připíjely 
sektem Ferrari Riserva 150°


